

Editorial

During September 25-29 last year the Austrian-Swiss Region (ROeS) of the International Biometric Society (IBS) held its 23rd biennial Seminar in Graz. Andrea Berghold, president of the ROeS (Medical University Graz) together with Ernst Stadlober, local organizer, (Graz Technical University) organized a very interesting meeting in which a broad list of various topics from the large field of biometry has been covered. As in the years before the ROeS Seminar also provided a very nice forum especially for young statisticians some of them have been invited to present their recent results. Further details about this seminar are provided at

<http://www.stat.tugraz.at/ROeS2005>

This special issue at hand includes the extended versions of some very typical presentations given at the Seminar. As usual all manuscripts have been carefully refereed. In this context I am grateful to Andrea Berghold for being the Guest Editor of this special issue and for successfully encouraging all the people involved, as the authors, referees and finally myself to work on this issue. For me it has been a privilege to cooperate with her and to finalize this proceedings booklet in such a short period of time. As editor of the Austrian Journal of Statistics I am pleased to have seven interesting contributions on various biometrical topics in this issue.

Herwig Friedl
(Editor)

Institute of Statistics
Graz University of Technology
Steyrergasse 17
A-8010 Graz
Austria

E-mail: hfriedl@tugraz.at

Homepage: <http://www.stat.tugraz.at/friedl.html>

Redaktionelles

In der Woche vom 25. bis 29. September letzten Jahres fand in Graz das 23. Seminar der Region Oesterreich-Schweiz (ROeS) der Internationalen Biometrischen Gesellschaft (IBS) statt. Andrea Berghold, Präsidentin der ROeS (Medizinische Universität Graz) zusammen mit Ernst Stadlober, lokaler Organisator (Technische Universität Graz) organisierten ein sehr interessantes Treffen in dem eine lange Liste verschiedener Themen aus dem großen Bereich der Biometrie behandelt wurden. Wie schon in den Jahren zuvor stellte das ROeS Seminar auch diesmal ein ausgesprochen nettes Forum speziell für junge Statistiker dar. Einige von ihnen wurden eingeladen um ihre aktuellen Resultate zu präsentieren. Weitere Details über dieses Seminar findet man unter

<http://www.stat.tugraz.at/ROeS2005>

Das vorliegende Sonderheft beinhaltet die ausführlichen Versionen einiger typischer Präsentationen bei diesem Seminar. Wie üblich wurden natürlich auch alle Manuskripte sorgfältig begutachtet. In diesem Zusammenhang bin ich Andrea Berghold sehr dankbar, die sich als Gast-Editor dieses Sonderheftes zu Verfügung stellte und erfolgreich alle beteiligten Personen, wie die Autoren, Gutachter und schließlich auch mich selbst, dazu ermunterte an diesem Heft zu arbeiten. Für mich war es eine Ehre mit ihr zusammen zu arbeiten und dieses Heftchen in einer derart kurzen Zeit fertig zu stellen. Als Herausgeber der Österreichischen Zeitschrift für Statistik freut es mich sehr, sieben interessante Beiträge über diverse biometrische Themen in diesem Band zu haben.

Herwig Friedl
(Editor)

Institut für Statistik
Technische Universität Graz
Steyrergasse 17
A-8010 Graz
Austria

E-mail: hfriedl@tugraz.at

Homepage: <http://www.stat.tugraz.at/friedl.html>